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ADRIAN TITIENI : 
" . . .  a rămas un capitol nedescoperit ,  VIAŢA" 

Născut la Bistri{a, la 6 iunie 1 963, Adrian Titieni a absolvit 
IA TC în 1988, la clasa praf Mircea Albulescu, asistent Alexandru 
Lazăr, jucând în spectacolul Stress de M. R. lacoban, În regia lui 
Mircea Albulescu. fncă din timpul facultă{ii s-a bucurat de solicitări 
din partea regizori/ar de marcă, astfel că, student fiind, a putut fi 
văzut în spectacolele Harap alb şi Fata din Andros (regia. Grigore 
Gon{a), Clovnii (regia Mihai Mălaimare) şi Peer Gynt (regia 
Ştefan lordănescu). 

A fost solicitat în consistente produc{ii cinematografice: Pas în 
doi (Dan Pi{a), Liliacul înfloreşte a doua oară (Cristina Nichituş), 
Iacob (Mircea Daneliuc), Rezervă la start (Anghel Mora) ,  
Expediţia (Mircea Moldovan), Tinereţe frântă (Maria Mariei), 
Vulpe vânător (Stere Gulea). La TV a apărut În spectacolele Trei 
surori (regia Cornel Todea) şi Mama (regia Octavian Sava). 

Actualmente joacă la Teatrul Român-American în Cartea lui 
Prospera (regia Ion Cojar şi Sergiu Anghel) şi Foolfor Love (regia 
Adrian Pintea) şi la Teatrul Odeon, în Dragostea mea, Electra 
(regia Gelu Colceag). In pregătire: Orfeu în infern la Teatrul 
Român-American, în regia lui Adrian Pintea, şi Victor sau copiii 
la putere, în regia lui Gelu Colceag. 

Cu calm, gesturi şi mişcări aşezate, te poate copleşi prin liniştea 
şi gravitatea sa intelectuală . Există însă momente în care " se 
aprinde", astfel încât e posibil să nu-l recunoşti, după cum afirmă 
despre sine Adrian Tirieni. Acelaşi care vorbeşte nestingherit despre 
o parte " temă" a existenţei sale. 

O Cum erai tu, cel care făcea primul pas spre profesiunea de 
actor? 

• Dacă ar fi să merg cu sinceritatea până la capăt, aş spune că 
am ajuns în această profesie atras de partea ei iluzorie, poate şi din 
nevoia de a fi în centru ... Ulterior am descoperit intimitatea, 
responsabi l itatea acestei meserii  şi, o dată cu vârsta, cu 
acumularea, cu încercările vieţi i ,  se pare că au dispărut 
disponibilităţile histrionului din mine. Acum cred că aş fi dispus şi 
spre o meserie aflată mai puţin în văzul lumii. 

O În timpul facultăţii ai întruchipat o varietate de personaje, 
atât în teatru cât şi în film, parcurgând ceea ce se poate numi o 
perioadă prolifică. Ce ai făcut după absolvire? 

• Am fost un an la teatrul din Ploieşti, unde am jucat în 
Hangiţa, spectacol regizat de Florin Zamfirescu, şi în Victimele 
datoriei, în regia lui Mircea Albulescu. După revoluţie, am dat 
examen la A.T.F. pentru postul de preparator, am reuşit şi am 
devenit asistent la clasa domnului Ion Cojar, iar de doi ani sunt 
alături de Cătălin Naum şi Alexandru Bindea (proaspăt asistent) 
la clasa profesorului Mircea Albulescu. 

O Te-ai hotărât să devii cadru universitar la o vârstă tânără. A 
existat un motiv special care te-a împins în această direcţie? 

- Da, un sentiment, o constrângere puternică, declanşate pe 
vremea când eram student:  existenţa unei acute crize de  
comunicare între generaţii. Şcoala nu avea răgazul să  rezolve 
unele probleme, inclusiv cele profesionale, proprii studenţilor. În 
virtutea acestui sentiment, am încercat să ajung din nou la Institut, 
de data aceasta pe altă poziţie (eram la vremea aceea cel mai tânăr 
preparator),  considerând că aş fi capabil să rezolv astfel de 
probleme, care şi mie îmi dăduseră bătăi de cap şi chiar îmi 
provocaseră puternice crize afective. Într-o grupă de studenţi 
(unde maxima responsabilitate revine profesorului de clasă), cred 
că pot să întreţin, ca asistent, o stare de spirit pozitivă. Înclinaţia 
spre pedagogie o am de mic. Cred că printre alte meserii ce le-aş fi 
putut practica, mi-ar fi plăcut să fiu un simplu pedagog. 

O Dacă ar fi să faci o expunere concisă a "absenţei" de factură 
pedagogică ce te-a apăsat pe vremea studenţiei, ce ai spune? 

• Şcoala m-a instruit, desigur, dar acel "ceva" de care aveam 
cu adevărat nevoie părea că este ocolit, sau poate doar ignorat. 
Astfel, s-a făcut că a rămas un capitol nedescoperit. Cei ce ar fi 
putut să mi-I descopere se puneau la adăpostul unei fraze ştiute: 
"despre viaţă numai viaţa te învaţă". Din nefericire, în rândul 
generaţi i lor tinere s-a şi  c reat un instinct de apărare, de  

conservare, raportat la dorinţa de a a f l a  lucruri necesare în 
raporturile sociale, în raportul tău cu viaţa ta, cu tine, cu cei din 
jur ... După umila mea părere, acest aspect ar trebui reevaluat; 
altminteri, dacă rămâne în continuare nedescoperit, riscăm 
debusolarea. 

O În principiu ce le recomanzi  studenţi lor,  chiar şi prin 
intermediul acestui dialog? 

• Îi rog să fie deschişi, atenţi la fenomenul vieţii şi al lumii. 
Atunci când eşti atent nu mai ai timp de disperări •.. Deschiderea 
te pune în condiţia fericită de a asimila, de a cunoaşte. Orice fel de 
prejudecată ce ne poate închide căile de comunicare cu lumea ne 
închide în propria ignoranţă. Profesiunea de actor este privilegiată 
în primul rând prin aceea că oferă posibilitatea cunoaşterii de sine 
nu prin simplă meditaţie, ci prin încercarea, în acţiune, de a 
descoperi misterioasa şi paradoxala fiinţă umană. În fiecare dintre 
noi există toate structurile psihice, toată gama de personalităţi, iar 
această profesie, prin natura ei, ne oferă privilegiul de a le potenţa 
pentru propria persoană şi pentru ceilalţi. Ar trebui să fim în 
situaţia fericită de a înţelege tot, de la iubirea desăvârşită până la 
dorinţa patologică de a subjuga sau îngenunchea pe ceilalţi ... 

Cum ai creiona traiectoria ideală a procesului deschiderii 
totale faţă de lume? 

• Încercând să iau act, conştient, de ce se întâmplă cu semenii 
mei, încercând să mă pun în situaţia celuilalt, aşa încât să se creeze 
o subtilă legătură între mine şi suferinţa, durerea, disperarea, 
ratarea, exaltarea sau iubirea oamenilor din jur. Astfel se creează 
un proces de sublimare a eului personal şi o puternică legătură cu 
lumea. 

Crezi că actorul este prin definiţie un om de cultură? 
• Îmi amintesc ce spunea Diirrenmatt: "cel mai greu de jucat 

este inteligenta". Sigur că numai cultura îţi creează maleabilitatea 
interioară prin care să te apropii în mod responsabil de un 
personaj. Este importantă şi dimensiunea histrionismului, dar 
cultura te face să înţelegi adâncimile, feţele nevăzute ale unor 
conj uncturi şi te pune în situaţia de a face conexiuni între 
personaje. Este clar că actorul trebuie să cunoască ceva esenţial 
din orice domeniu. 

O Care consideri a fi cel mai înălţă tor sentiment? 
• Iubirea, cred ... Sau uimirea conjugată cu smerenia. Bucuria 

de a trăi misterul zilnic, al nostru sau al altora. 
O Când ai fost cu adevărat fericit? 
• Cred că fericirea e o stare a certitudinii, iar fericirea mea 

personală e întotdeauna în relaţie cu a celorlalţi. Nu cred că se 
poate trăi fericirea având conştiinţa suferinţei celor din jur. 

O După ce domnul Mircea Albulescu ţi-a fost profesor, ai 
devenit asistentul dumnealui . . .  



• O şansă de colaborare fericită. Domnul Mircea Albulescu 
este un mare om de cultură, o personalitate vie şi consistentă, cu o 
capacitate de a investi în celălalt aproape fără limite. Cred în 
domnia-sa ca om de teatru şi în puterea domniei-sale de a face 
ceva pentru această breaslă. 

O Întotdeauna cred că există o întrebare esenţială pe care uit 
să o pun. Dacă ai fi vrut ca acea întrebare să existe, te rog să-i 
răspunzi. 

O Un alt om de teatru alături de care viaţa te-a aşezat de-a 
lungul ascensiunii tale profesionale este regizorul Cătălin Naum. 
Ce ai putea spune despre acest om, ascuns de foarte mulţi ani în 
umbra superbei sale modestii? 

Urmează o pauză gânditoare, timp în care Adrian Tirieni 
priveşte într-o oglindă din cabină, ca printr-o fereastră dincolo de 
care se află o lume ideală ...  

• Trăiesc în mod obsesiv necesitatea sincerităţii relaţiilor 
umane. Tânjesc după situaţia în �are, cu portofoliu! greşelilor, al 
neputinţelor noastre, am putea să încercăm să ne ajutăm, să ne 
raportăm la ceilalţi. Simt apăsător sentimentul singurătăţii, deşi 
am conştiinţa unei protecţii - cineva are întotdeauna grijă de 
mine, toată viaţa am fost norocos. Şi toate le simt atât de acut 
tocmai din imposibilitatea de a exista într-o condiţie sinceră până 
la capăt. 

• Cătălin Naum este probabil cel mai "transparent" personaj 
al teatrului românesc, de o modestie ce 1-a împins într-un 
cvasianonimat nemeritat. Nu cred că există vreun tânăr care să fi 
făcut meseria de actor sau să se fi gândit să facă această meserie şi 
să nu fi trecut sau să nu fi auzit de şcoala lui, existentă de peste 20 

de ani, sub numele de Teatrul "Pod". Cătălin Naum investeşte de 
peste 20 de ani o muncă enormă, nevăzută şi neconfirmată de 
nimeni, dar care a produs esenţiale şi importante valori în teatrul 
românesc. Ştie să transforme individul într-un membru al unui 
colectiv şi să te determine să iubeşti această condiţie. Aş aminti 
doar câteva nume formate de Cătălin Naum: Gheorghe Visu, 
Claudiu Bleonţ, Simona Măicănescu, Ana Ciontea. 

O Această ordine generoasă prin care îţi orientezi concepţia 
asupra relaţiilor interumane este fundamentală religios? 

O Ai o fetiţă într-adevăr frumoasă, Mălina, în vârstă de 7 ani. 

• Fundamentul religios care crezi că ar putea să existe în ce 
ţi-am spus stă în însuşi termenul religie - adică întoarcere la sursă. 
Sunt ortodox botezat, cred în existenţa Creatorului, dar nu sunt 
ancorat în nici o religie instituţionalizată. Citesc cu pasiune tot ce 
ţine de interferenţa tărâmurilor religioase. 

Cum se manifestă la tine sentimentul patern? O Crezi că artistul poate exista în afara moralităţii? 
• Bucuria de a avea un copil este intraductibilă în cuvinte. 

Singurul sentiment apăsător este că nu am instrumentele necesare 
pentru a o feri de greşelile pe care le va face şi de răutatea lumii. 
Sunt un spectator mut la ceea ce viaţa lucrează pe tăcute într-o 
fiinţă de lângă mine, care, o dată cu trecerea timpului, îmi va 
deveni "un străin" ... 

• Moralitatea este în fiecare om. Şi nu mă refer la principiile 
pe care o eventuală religie le-ar putea p ropovădui,  ci la 
moralitatea unei existenţe naturale, în care libertatea fiecăruia nu 
împiedică libertatea celuilalt. 

COUPE 
Într-o zi de miercuri ( 1 7  noiembrie 1993), 

ziua meciului  de calificare a României la 
Campionatul mondial de fotbal, orice mi-aş 
fi putut închipui, afară de o sală plină, şi încă 
de tineri, fie ea şi  Ia Teatrul de Comedie, 
care - probabil din acest motiv, al meciului 
de fotbal - cedase sala cu "generozitate" 
trupei teatrale "Sophrozin".  Mă aşteptam 
aşadar să fim în sală cinci-şase "speriaţi", 
desigur lipsiţi de "patriotism", din moment 
ce în loc să vedem fotbal la televizor ne-am fi 
aflat la teatru. Ei bine, uimirea mea avea să 
fie totală, căci sala era arhiplină, cu destulă 
vreme înainte de începerea spectacolului .  
M-a surprins de la început şi atmosfera 
specială, "încărcătura" spirituală care se 
simţea în aer, parcă p l u t i n d  în j urul  
evenimentului ce avea să se  producă. Exista 
chiar şi un soi de civilitate aparte, de respect 
şi de bunăvoinţă între cei ce urmau să devină 
publicul acelei înfrigurate seri de teatru. 

Despre "Sophrozin" nu ştiam mare lucru, 
chiar dacă îi văzusem cu vreo trei luni  în 
urmă un spectacol încântător, susţinut la 
Festivalul teatral de amatori de la Slănic 
Moldova.  Aici  l uaseră Marele pre m i u ,  
producând tuturor celor prezenţi o excelentă 
impresie, nelipsită însă nici ea de o anume 
stranietate, venind deopotrivă din factura 
montării  şi  d i n  scopurile ei mai adânci: 
cultivarea şi deveni rea eului.  Aveam să aflu 
că toţi  m e mbrii  trupei  - î n majori tate ,  
studenţi la diferite facultăţi - sunt yoghini, 
tutunul şi alcoolul, care nouă, celorlalţi, ne 
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dau mult de furcă, lor nespunându-le absolut 
n imic .  Şi aveam să m a i  aflu că trăiesc 
oarecum în comun, împărtăşindu-şi frăţeşte 
grij i le şi  puţ inele resurse financiare. S-au 
grupat firesc în  j urul regizoarei Carmen 
Enache, cândva actriţă a Teatrului de păpuşi 
din Bacău, ca şi  Gaby Vieriu,  astăzi una 
d i ntre in terpretele de bază ale trupei,  şi 
încearcă să găsească în teatru un echivalent 
metaforic al căii pe care şi-au ales-o întru 
desăvârşirea interioară a fiinţei. 

Din sumarul program de sală înţelegem că 
trupa are deja un an şi jumătate de activitate, 
timp în care a produs spectacolele Oglinzi, 
Poveste de Cră ciun, Inviere şi Misterul 
inconştientului, cel de acum numindu-se "eu 
sau Eu" (basme cu tâlc pentru adulţi) de 
Carmen Enache. Tâlcul nu e întotdeauna 
destul de clar (e vorba de un teatru magic, 
adresându-se iniţiaţilor şi celor ce ar dori să 
se i n i ţ ieze pe această c a l e ) ,  ş i  n i c i  
modalitatea scenică aleasă nu e prea bine 
cristalizată. Se apelează la pantomimă şi la 
procedee de vizualizare specifice teatrului de 
animaţie, dar şi la voci imprimate pe bandă, 
care dau însă o nedorită  senzaţ ie  de 
contrafăcut. I lustraţia muzicală e bine aleasă 
şi aduce în scen ă  rezo n a n ţe din muzica 
astrelor, concordând cu momente de mare 
poezie şi puritate a imaginii plastice, pe care 
�u greu le-am putea asocia teatrului clasic. 
Inceputul (poate puţin mai "terestru") are şi 
umor, şi  subtilitate, lucruri care apoi (din 
păcate) se pierd,  pe măsură ce demersul 

artistic ia altitudine ideatică, pătrunzând în 
sferele mai înalte ale căutării Sinelui. 

Din punct de vedere "tehnic", adică strict 
t e a t r a l ,  s u n t  încă d e s t u l e  momente 
discutabile, realizate poate fără abilitatea (şi 
abilitarea! )  necesară, dar cu o bunăcredinţă, 
şi cu o credinţă pur şi simplu, impresionante. 
Nu ne îndoim că, "parcurgând etapele de 
evoluţie ale fiinţei umane, asimilate din ce în 
ce m a i  conşt i e n t " ,  m e m b r i i  trupei  vor 
parcurge, concomitent, şi etapele de evoluţie 
ale artei actoriceşti, ce trebuie şi ele asimilate 
din ce în ce mai conştient, pentru a conferi 
demersului ideatic organicitatea artistică de 
care are nevoie spectacolul. 

Să ne bucurăm că există astfel de tineri, cu 
astfel de preocupări şi să le  urmărim cu 
atenţie şi  încredere evoluţia! Ei  se numesc 
Luigis  B u hagiar,  Anca G e a n t ă ,  Ioana 
Dordea,  Ana Stoian,  Gaby Vieriu,  Geo 
Constantinescu, Elena Bezdedeanu, Marius 
Danilevici ,  A l e  Dumitriu,  Elena Vieriu ,  
Bogdan Caracaleanu, Mariella Dumitriu, 
Angela Gheorghiu,  Adina Solomon şi Ion 
Pistol. Sunt conduşi cu dragoste dar şi  cu 
ferm i t ate de Carm e n  E n ache,  e a  însăşi 
parcurgând un drum secund dificil, cel care 
d u ce de la semiamatorism la d e p l i n a  
profesional i tate  regizorală.  Merită  s ă - I  
parcurgă până l a  capăt, spre satisfacţia ei  şi a 
trupei pe care a creat -o. "Sophrozin" e un 
nume de care, cu siguranţă, vom mai auzi. 

............ �CTOR PARHON 
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